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Ob� asník obce � ernousy.  Své p� ipomínky a nám� ty na � lánky adresujte na obecní ú� ad � ernousy, 
nebo na: pecoufal@seznam.cz , Petr Coufal, tel.: 725 716 576.   
 
Slovo Starosty 
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Blahop � ání 
 

  V zá� í slaví své narozeniny 22 našich ob� an�  a ob� ánk�  a v � íjnu  jich oslaví své narození 34. 
Všem p�ejeme vše nejlepší, hodn�  zdraví a spokojenosti do dalších let. 
Narozeniny v zá� í slaví paní a sle� ny: Gisela Poštová, Brigita Ištóková, Helena Šemberková, 
Slavomíra Botová, Lenka Guttenbergová, Jana T� mová, Št� pánka Henlová, Blanca Seppová, 
Kristýna Davídková a Tamara Henlová.   

Pánové a chlapci: Vladimír Davídek, Zden� k Štrbák, Milan Šemberk, Vít� zslav Ku� era, Július Bota, Milan 
Hanzl, Bogdan Mutrok, Michal Feri, Vladimír Roudný, Josef Diviš, Radek Coufal a Vojt� ch P� ch.  
V � íjnu budou slavit dámy: Marcela Machalová, Blanka Švadlenková, Helena � emová, Milada Cveklová, 
Miloslava Šimpachová, Dana Vološinová, Daniela Ku� erová, Lenka Richterová, Lucie P� chová, Markéta 
Konkusová, Bohumila Chomová, Veronika Eibichová, Kristýna Šlapáková, Nikol Feriová, Tereza Ferencová a 
Sofie Šlapáková. 
Pánové: Josef Jelínek, Václav Bro�, Ji � í �e�ulka, František Novák, Silvestr Sedlá � ek, Ladislav Konkus, Ji� í 
Horák, Pavel Vokatý, Ivan Vološin, Dušan Konkus, Pavel Jelínek, Martin Dunda, Jakub Soukup, Mat� j 
Novotný, Jan Konkus, Daniel Balog, Lukáš Maxa a Jan Fako.   
Všem ješt �  jednou hodn �  zdraví a spokojenosti. 
(Pokud si nep�ejete zve�ej� ovat svá nebo jména svých d� tí, oznamte to na obecním ú�adu.) 

   
 
Vzpomínka 
Dne 29. srpna 2017 uplynuly dva roky, kdy nás nav�d y opustil náš drahý tatínek, d� de� ek, 
pan Dieter Thiel. 
  Za tichou vzpomínku d� kuje dcera Renata a syn Pavel. 
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Pod� kování 
 
Cht� li bychom touto cestou moc pod� kovat paní Jarušce Bedná �ové za v� cné dary, které nám 
v� novala na d� tské akce. Vá�íme si ka�dé pomoci a jsme moc rádi, �e se naše �ady, �ady 
DOBRÝCH LIDÍ z � ernous, stále postupn�  rozr� stají.  
                                                                                                                                         ú� a  

                                                                                                                                                                                                                    
 
Cht� la bych touto cestou pod� kovat Obecnímu ú�adu v � ernousích, místním hasi�� m i myslivc� m a 
všem ob� an� m obce, kte�í mi p� ipravili tak p� kné rozlou� ení p� i mém odchodu do d� chodu. 
Bohu�el, b � h �ivota je neúprosný. Ale bylo mi mezi Vámi dob �e. Ješt�  jednou moc díky a kdy� to p � jde, 
ráda se ob� as budu mezi Vás vracet. 
                                                                                                              V� ra Vokurková 

 
 
           Letní kino 
O prázdninách jsme si mohli i u nás na vesnici vyrazit do letního kina. Po roce k nám op� t zavítal potulný ši� itel kultury 
pan Pavel � adík se svým kinematografem. V ned� li 6. srpna p�ivezli jeho promítací maringotku z obce He�manice, 
kde promítal den p�ed tím. Naši hasi� i mu pomohli postavit sto�áry, rozvinout plátno a z a soumraku jsme ji� mohli 
sledovat hezkou filmovou komedii Jana H�ebejka „U m�  dobrý“. Po� así nám p�álo, v hospod�  Pod lípou jsme se mohli 
p�íjemn�  ob� erstvit a Pavel � adík byl veselý, tak jak ho známe. Je jenom škoda, �e se takováto atrakce setkala 
s velice malým zájmem divák� . 
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12 h MTB Ves – „na pohodu“ 
Zveme Vás na závod horských kol do Vsi, dne 23.zá� í 2017 od 10:00 do 22:00 hodin, 
MTB Ves – „na pohodu“. Start a ob� erstvení – hospoda Pod Lípou ve Vsi. 
Závazné p� ihlášky a informace u paní Lenky Bubeníkové ve Vsi v hospod�  nebo na 
telefonu: 606 675 353. 
                                    Srde� n�  zvou Lukáš Jire� ek a Lenka Bubeníková 
 
 
 
Soukromá inzerce  
Pokud chcete n� co prodat, koupit, p � ípadn �  vym � nit , sta� í poslat sv� j inzerát na: pecoufal@seznam.cz 
nebo poslat SMS na tel.: 725 716 576, p� ípadn�  donést na OÚ a my Vám ho v následujícím vydání 
otiskneme.  
Prodám kombinovaný sporák  Amica, stá� í 4 roky, el. jiskra, zachovalý, pln�  funk� ní, cena 1 000,- K� . 
Dohoda mo�ná.      Tel.: 725 716 576 
 
Dám odm � nu 3.000 K �  i více za sehnání starého traktoru nebo pásá� ku (i nepojizdného). Ne inzeráty. Prosíme 
pomozte nám, budujeme nové muzeum starých traktor�  pro další generace. Tel. 777 154 614 
Dám odm� nu 1.000 K�  za sehnání staršího dopravníku. Jen ve funk� ním stavu. Tel. 777 154 614 
 
 
 
 
 
 
 
Zlatobýl kanadský                              Jemný lé � itel ledvin 
Zlatobýl jemn� , ale d� kladn�  promývá ledviny  a vyplavuje z nich 
mikroorganismy zp� sobující zán� ty. Je však nutné vypít 2—3 litry zlatobýlového 
� aje denn� . Za jeho ú� inek vd�� íme flavonoid� m, saponin� m, t� íslovinám, 
éterickým olej� m a derivát� m kyseliny kávové. Vyplavuje jedy z ovzduší 
Hodn�  horký � aj ze zlatobýlu utišuje k � e� e u všech infekcí mo � ových cest i 
podrá�d � ného a zaníceného mo � ového m � chý � e, zmírní bolesti a zbrzdí 
zán� ty . 1 l�i � ku byliny p�elijte 250 ml horké vody a � aj nechejte táhnout 5 minut.  
� asto se díky n� mu m� �ete vyhnout u�ívání antibiotik . U onemocn� ní 
zp� sobených �ivotním prost �edím a alergiemi � istí t � lo, aktivuje lymfu  a 
odvádí škodliviny z t � la. P�i ekzémech, sv � d� ní, neurodermitid �  a dalších chronických ko�ních potí�ích 
povzbuzuje � innost ledvin, a � istí tak poko�ku. Brání r � stu ko�ních plísní  a chrání poko�ku p�ed poškozením 
rentgenovými nebol jinými paprsky. P�i p� ekyselené  látkové vým� n�  a bolavých kloubech (dna, revma)  zlatobýl v 
podob�  � aje pomáhá vylu � ovat kyseliny  a zmír � uje bolesti . Kdo má v ledvinách písek  nebo kámen , ten m� �e tato 
cizí t� lesa (i po rozbití ultrazvukem) vyplavit � ajem ze zlatobýlu.  
Rostlina milující cestování 
Solidago je prastaré ozna� ení pro rostliny, které pomáhají p� i zlomených kostech , a znamená ud� lám pevným a 
tvrdým (solide). Zlatobýl obecný se d�íve skute� n�  hojn�  vyu�íval p � i zlomeninách a poran� ních. Lidov�  se 
ozna� oval jako celík . Canadensis vypráví o tom, �e se tato rostlina dos tala do Evropy v 19. století jako � erný pasa�ér 
na lodích plujících ze Severní Ameriky. Dnes zdomácn� la úpln�  všude. 
 Pomocník v dob �  krize 
Ud� lejte si � as a p� ipravte si � aj ze zlatobýlu, kdy� vás „n � co �ere". Pom � �e vám objevit hlubší souvislosti a dopraví 
vaši zbloudilou lodku znovu do proudu �ivota. Splác hne pochybnosti, zbaví vás starostí a obav, posílí vaše 
sebev� domí a probudí ve vás zájem o v� ci p�íští. 
Sb� r 
Sbíráme kv� t, poupata a horní � ást nati bez list�  a tlustého stonku: 
Ú� inky rostliny: 
� istí ledviny, zán� ty mo� ových cest - vylu� uje nutnost u�ívání antibiotik, zán � ty mo� ového m� chý�e, jeho podrá�d � ní 
a bolesti - vylu� uje nutnost u�ívání antibiotik,detoxikace, o � ista organismu, ekzémy, sv� d� ní, neurodermatitida, plísn�  
a kvasinkové infekce k� �e. bolesti kloub � , dna, revma, revmatoidní artritida, revmatismus, ledvinový písek, ledvinové 
kameny, mo� ový písek, mo� ové kameny, zlomeniny kostí - urychluje úzdravu, špatná nálada - kdy� vás "n � co �ere" 
nebo se nem� �ete rozhodnout.  
                                                                                                                                                           Ivana Krišáková 
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Správná odpov ��  z minulého kvízu: Noblesní dámy na fotce z maškarn ího ve Vsi 
roku 2 000 jsou Vlasti � ka Bolinová a Eliška Vachová.  
Do uzáv� rky tohoto vydání nám byla doru� ená pouze jedna správná odpov��  a to od 
paní Miloslavy Šimpachové , která se tak stává výhercem, blahop �ejeme !  Poukázku 
na nákup zbo�í v hodnot �  100,- K�  v obchodu se smíšeným zbo�ím paní V � ry 
Vokurkové si m� �e vyzvednout na OÚ.   
Otázka dnešního kvízu:                                                                     
    Kdo je ten mladý kulturista na fotce z roku 197 1 ?                                       
Své odpov� di posílejte na e-mail: pecoufal@seznam.cz nebo SMS zprávou na tel.: 
725 716 576 (nezapome� te uvést i své jméno), m� �ete jí sd � lit i osobn �  Petru 
Coufalovi. 
Výherce, který bude vylosovaný ze správných odpov� dí, získá poukázku na nákup 
zbo�í v hodnot �  100,- K�  v obchodu se smíšeným zbo�ím paní V � ry Vokurkové 
v � ernousích.  
 

          
 
 
 
Obrázky ze starých � as�  
Vá�ení � tená�i, v této rubrice Vám budeme nadále p� inášet obrázky a fotografie z historie naší obce. Pokud máte 
doma n� jakou fotku z dob minulých, budeme velice rádi, kdy� nám jí zap � j� íte k otisknutí. Tentokrát dobová 
pohlednice ze Vsi. 
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N� co z historie    
 
V sekci historie Vám na pokra � ování p � episujeme vypráv � ní pana Františka Pulce, ve kterém popisuje své 
nasazení do � íšské pracovní slu�by v N � mecku za druhé sv � tové války a následné putování dom �  po 
ukon � ení války. 
(Vzpomínky pana Františka Pulce nám zap� j� ila paní Helena � emová – d� kujeme.)   
František Pulec,  Ves 5,  �  1.4.1927,  �  13.2.2009   
 
Pokra � ování minulého vydání……. 
Místo bot jsme nosili nízké gumové galoše, které jsme si museli p�ivázat drátem k nohám, abychom je v blát�  
nestratili. Onuce, které jsme m� li v galoších, na cest�  do tábora v�dy zmrzly na nohách, proto�e byly prom á� ené.  
Na hlav�  jsme m� li ruské ko�ené p �ilby. 
První zastávka na šacht�  byla v lampárn� . Ka�dý dostal elektrickou lampu s akumulátorem, kt erý m� l být nabitý a vydr�et 24 hodin. 
Ale � asto se stávalo, �e jsme ješt �  nebyli na pracovišti a byla tma, proto�e lampa p �estala svítit. S tím byly neustále starosti, 
proto�e jsme si lampy museli navzájem p � j� ovat. Pracoval jsem p�evá�n �  p�i ra�ení d � lních chodeb. Pracovní cyklus v hlubin�  se 
odvíjel následovn� . V�dy dv �  sm� ny pracovaly na t� �b �  uhlí a t�etí postavila kolejnice, výd�evu, prodlou�ilaventilace a uklidila 
kameny s veškerou hlušinou. Struktura horniny byla tato: od podlahy 60 cm vrstva uhlí, pak 15 cm skála, op� t 80 cm uhlí a na n� m 
op� t skála. Pracovali jsme tam ve t�ech, n� kdy ve � ty�ech. Nejd�íve jsme museli navrtávat 6 – 12 d� r pro odst�el uhlí ru� ním 
elektrickým vrtákem do hloubky 1 – 1,5 metru. Pak jsme ud� lali rukama šišky z hlíny a � ekali a� p �íjde ruský st�elmistr. Spole� n�  
s ním jsme nabíjeli díry st�elným prachem ve form�  šišek. My jsme pak odešli do úkrytu a on to odpálil. Hlavní pracovní nápl�  nám 
nastala po výbuchu. Veškeré uvoln� né uhlí jsme museli odklidit, rozt�ídit od kamen�  a nalo�it do kolejových vozík � . Byly to 
anglické Pulmany a do ka�dého se vešlo 23 q. Kdy� byl y koleje ješt�  blízko za námi, mohli jsme uhlí nakládat p�ímo do vozík� . Ale 
n� kdy se výstavba koleje zpozdila a my jsme byli nuceni uhlí jednou i vícekrát p�ehazovat z jedné hromady na druhou, abychom ho 
dostali do vozíku. Denní norma byla dva vozíky po 23 q na jednoho � lov� ka. Samotným ods�elem se všechno uhlí zdaleka 
neuvolnilo. V� tší � ást se jen nadleh� ila. To jsme pak museli ru� n�  vysekávat špi� atými motykami s krátkou násadou, v� tšinou 
v kle� e. Celou sm� nu bylo stále co d� lat, a tím nám � as utíkal velmi rychle. S porovnáním práce na povrchu nám p�ipadalo, jako 
bychom pracovali jenom � ty� i hodiny. Výhoda hlubiny byla v tom, �e v zim �  tam nemrzlo a v lét�  na nás nepa�ilo slunce. 
Po skon� ení sm� ny jsme si schovali ná�adí, abychom o n� j nep�išli. Ka�dá parta m � la své eviden� ní � íslo, které jsme dostali p�ed 
sm� nou ve form�  plechové známky, na které bylo � íslo vyra�ené. Ka�dá známka byla navíc opat �ena drátem. Na � elní stran�  
ka�dého vozíku byla díra, do které se zevnit � známka musela natáhnout. Toto opat�ení se provád� lo proto, aby d� l mohl 
zkontrolovat skute� nou t� �bu ka�dé party a porovnat s tím, co si ka�dá parta  denn�  nahlásila do pln� ní plánu. Denní norma byla 
velmi tvrdá a nebylo mo�né si poctivou cestou vyd � lat. Na denním po�ádku bylo, �e jedna parta kradla známku druhé z pln ých 
voz�  po trati. Nebyla to nikterak lehká práce, proto�e ka�dý si prostor kolem známky ve voze zarovnal balv any uhlí, které p�i 
kráde�i známek pak ru � n�  odstranil. Ka�dý den se muselo poda �it ukrást nejmén� 2 – 3, n� kdy i 4 vozy uhlí jiným, proto�e ostatní 
zas kradli nám, tak�e jsme se museli pojistit v � tším po� tem ukradených voz� , abychom splnili denní plán, který jsme na konci 
sm� ny v�dy museli nahlásit. Tuto praxi jsme se brzy na u� ili od svých starších ruských koleg� . P�i této vzájemné kráde�i se také 
stalo, �e n � kdy vyjelo více, n� kdy mén�  voz�  na povrch, ne� jsme nahlásili. To jsme pak museli dodate� n�  vysv� tlovat a všelijak 
vymlouvat ruskému sm� na�i. Po vyfárání jsme odevzdali akumulátorové lampy a museli dále � ekat ve v� tší místnosti. � ekali jsme 
tam n� kdy hodinu, ne� všechny party z ostatních pracoviš �  vyfáraly a shromá�dily se. Tyto ztrátové � asy byly zp� sobeny r� znými 
nehodami na pracovištích, jako nap�íklad vypadlé vozy, uvoln� ná výd�eva atd. Kdy� jsme se kone � n�  sešli a naše strá�e si nás 
odpo� ítali do p� ti, odpochodovali jsme do tábora. Tam nás op� t spo� ítali a podali hlášení, �e po � et souhlasí. Po návratu jsme se 
v šatn�  svlékli do naha, zav� sili pracovní šaty ka�dý pod své � íslo a šli se vykoupat. Pak byl ob� d a ve� e�e dohromady.  
Denní �ád: 
V p� l páté jsme vstávali, umyli se, sklidili, ustlali a šli k snídani. Pak jsme se p�evlékli do praovního oble� ení a byl nástup do práce. 
Okam�it �  jsme opochodovali k šacht� . V 6 hodin se fáralo. V 7 hodin jsme došli na pracovišt� . 
Od 7 do 15 hodin se pracovalo. Pak jednu hodinu p� šky k fárací kleci. V 16 hodin jsme vyfárali. Pak jsme odevzdali lampy, nahlásili 
práci a � ekali jednu hodinu ne� se všichni sejdeme. 
V 17 hodin jsme odpochodovali do tábora. Od 17:30 – 18 hodin byla ve� e�e a ob� t najednou. Tedy od 5 hodin ráno a� do 17:30 se 
nic nejedlo, co� bylo na evropské pom � ry hodn�  dlouhá doba. Zvlášt�  kdy� uvá�íme, �e k snídani byla polévka, kus chleb a, káva 
nebo � aj, ale neslazený.  
Ob� d a ve� e�i jsme dostávali najednou. Nejd�íve bylo p� l litru �ídké polévky a 200 gram�  kaše (krupkové, jáhlové, sojové, 
bramborové – ta velmi málo, proto�e brambory nebyly ). Hned na to byla ve� e�e a to zase polévka a k tomu chleba (denn�  celkem 
1 kilogram chleba). Navíc pak ješt�  jedna polévková l�íce cukru a 7 dkg ryb. Celkov �  to byla strava, zvlášt�  pro hornickou práci, 
velmi malá, a proto málokdo z nás vá�il více ne� 50  kg. Navíc byla strava velmi jednotvárná, nebo�  uvedený jídelní� ek trval n� kolik 
m� síc� . N� kdy byla také kuku�i� ná nebo sojová kaše, ale ani ruští civilisté na tom nebyli lépe, ba n� kdy i h�� e. Z t� ch v�� n�  
�ídkých jídel a šlicht m� ly d� ti velká b�icha a velmi hubená t� lí� ka. N� kdy se stávalo, kdy� dlouho pršelo, �e veškerý teré n se 
rozbahnil do té míry, �e nám n � kolik dní nemohli p�ivést ani chleba. Bylo to katastrofální bláto, ze kterého nebylo mo�né ani nohu 
vytáhnout, kdy� do n � ho � lov� k šlápl. N� kdy se nám dokonce roz�ízly galoše, které jsme m� li p�ivázané dráty. 
Tak jak probíhal cyklus ranní sm� ny, probíhala podobn�  i sm� na odpolední a no� ní. St�ídání sm� n bylo v�dy po m � síci. V zim�  
byla denní sm� na velmi nep�íjemná, proto�e jsme celý m � síc nevid� li slunce ani denní sv� tlo. No� ní byla velkým utrpením v lét� , 
proto�e jsme pro velké vedro, mouchy a rámus nemohl i spát ve dne. Ned� le nebyly po 6 dnech jako u nás, ale den volna byl v�dy 
po deseti pracovních dnech. Tento volný den jsme ale dostávali jen tehdy, kdy� byl spln � ný plán t� �by. V tyto volné dny nás ale 
stejn�  nenechali odpo� ívat, nýbr� nás posílali na r � zné brigády, na úklid v tábo�e a r� zné melouchy, za které pak naši hlída� i 
dostávali finan� ní odm� ny a my nic. 
Za práci v dolech nám poprvé za našeho pobytu v zajetíbdávali finan� ní odm� nu. Platili nás podle mno�ství vyt � �eného uhlí. Z naší 
mzdy nám ihned strhli � ástku za pobyt v zajateckém tábo�e, za stravu a také, i kdy� to zní paradoxn � , za veškerý personál, který 
nás ve dne i v noci hlídal. Oni �íkali, �e nás ochra � ují. Za pobyt, stravu a hlídání nám strhli 650 rubl� . Po ode� tení této � ástky bylo 
n� kterým zajatc� m ješt�  vyplaceno zbylých 100 – 300 rubl� . N� kterým také nic. Neznamenalo to, �e špatn �  nebo málo pracovali, 
ale zále�elo jen na tom, jak která práce byla place ná.  
Pokra � ování p � íšt �  ………………..  
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                             SVOZ  NEBEZPE� NÉHO ODPADU 
                                            Sobota 14. � íjna 2017 
Upozor� ujeme naše ob� any, �e se mohou zbavit odpad � , které nelze skladovat. Tekuté odpady m� �ete odevzdat 
pouze v uzav�ených nádobách. Podnikatelé a firmy zaplatí plnou cenu dle sazebníku. Seznam odpad� , které 
m� �ete odevzdat najdete na výv � skách a na el. stránkách obce. 
                                               Rozpis svozu 
                       Boleslav – k � i�ovatka u mostu - - - - - 8:00 – 8:15 
                       Ves – hospoda - - - - - - - - - - - - - - - - - 8:20 – 8:35   
                       Obecní ú �ad - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 8:40 – 8:5 5 
                       � ernousy – hospoda - - - - - - - - - - - - -9:00 – 9 :15 
 
Vyu�ijte mo�nost, kdy obec hradí likvidaci odpad � , která je jinak finan � n�  náro � ná. 

                                            SVOZ OBJEMNÉHO ODPADU 
                                            Sobota 14. � íjna 2017  
Upozor� ujeme naše ob� any, �e se mohou zbavit: Objemný odpad je starý nábytek, � aloun� ný � i plastový nábytek, 
postele, matrace, podlahové krytiny, koberce, pe�iny, d� tské autoseda� ky, d�evo. 
Objemný odpad jako nap�. sk�í�  � i postel je nutné nejprve objemov�  upravit, tj. rozd� lat � i rozlo�it na desky. Tyto 
odpady budou p�ijímány pracovníkem obce na svozovém míst�  zdarma. 
                                        Upozorn � ní: sedadla z aut na sb� rném míst�  neodebíráme !!! 
               Svozové místo: � ernousy – bývalá pískovna nad panelovým domem - - -  - - - - - - -  08:00 – 11:00 
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Na v!stav# s n$zvem G#+'71%--#*Q*P#'+,,7 Q*

C;#&#'7 je vystaveno p%es &'( d#l od '( mal)%* 

a socha%* zvu+n!ch jmen evropsk,ho um#n) 

-(. stolet). Zaj)mavost) Sb)rky Helmuta 

Klewana je rovn#/ soubor v)ce ne/ dev)ti 

set portr,t* a autoportr,t* mal)%*0 z nich/ 

mal$ +$st je v Liberci tak, k vid#n). V!stavu 

p%ipravil osobn# Helmut Klewan s kur$tory 

Kunstsammlungen und Museen Augsburg0 je 

tedy obrazem jeho osobn)ho vkusu. Sou+asn# 

jde ale o p%ehled evropsk!ch d#jin um#n) 

-(. stolet). 

Helmut Klewan svou sb)rku opakovan# 

p*j+oval na v!stavy do lond!nsk, Tate 

Gallery0 Metropolitn)ho muzea v New 

Yorku a dal1)ch evropsk!ch galeri). Nyn) je 

k vid#n) p%)mo v Libereck,m kraji0 co/ sv#d+) 

o velk,m 2sp#chu libereck, Oblastn) galerie. 

Podle slov %editele galerie0 Jana Rand$+ka0 je 

t)mto krokem galerie vn)m$na jako seri3zn) 

partner pro sb#ratele vz$cn!ch origin$l* 

um#leck!ch d#l a stoj) na stejn, 2rovni 

jako ostatn) evropsk, galerie v Augsburgu 

nebo V)dni. 

K v!stav# jsou p%ipraven, komentovan, 

prohl)dky veden, 1,fkur$torkou Annou 

Hab$novou0 a to 4. z$%) v &(.5( a &4 hodin. 

Galerie je pro ve%ejnost otev%en$ denn# 

mimo pond#l) od &( do &4 hodin0 ka/d! +tvr6

tek do &7 hodin. A nav)c ka/d! +tvrtek galerie 

nab)z) vstup zdarma po cel! den a na v1echny 

v!stavy a st$l, expozice.  

T%R-U*K9H-+*W/&79<*

X7-7U*J%@./1*8 94,-+979+.:';*?1H"%'(:';*

@H"*>%*# ,7';+*, .<89%1*YK"%'Z*7@*A"$%&-+*

G#+'71%--#;7F*

X7-7U*A.@&%+*X?"(79<

p%)loha Libereck,ho kraje

z$%) -(&4

;<=>?@B)CD@EFG



HA)6'AI$
JKLM@J?;)NG@OPFE)K?J;)MG)JK;Q
V)t#zem krajsk,ho kola sout#/e Vesnice 

roku -(&4 v Libereck,m kraji se stal Kruh 

na Semilsku. Hodnot)c) komise ocenila 

zejm,na komplexn) p%)stup k celkov,mu roz6

voji obce v oblasti vzd#l$v$n)0 ml$de/e0 spol6

kov,ho /ivota a /ivotn)ho prost%ed) se zvl$1t6

n)m z%etelem na +innost spolk*0 mate%sk, 

1kolky0 p%)kladn, p,+e o stavebn) fond0 zele8 

a ve%ejn$ prostranstv) a podporu turistick,ho 

potenci$lu obce. Kruh za v)t#zstv) v krajsk,m 

kole obdr/) vedle zlat, stuhy a postupu do 

republikov,ho 9n$le tak, 9nan+n) ocen#n) ve 

v!1i & ((( ((( K+. Dal1)mi ocen#n!mi obcemi 

jsou Tatobity0 Bozkov a Vyske% na Semilsku 

a Brni1t# na :eskolipsku. Nov! nositel 

celorepublikov,ho titulu Vesnice roku -(&4 

bude vyhl$1en &'. z$%) na Jarmarku venkova 

v Luha+ovic)ch.

RG@JS)J?K;O?NLROE)J>GO?BT)
OL"<?@LQ)OL)QK;US)@J=>G
Na z$mku Hrub$ Sk$la jsou do -;. z$%) 

k vid#n) repliky korunova+n)ch klenot* 

v r$mci v!stavy :esk, korunova+n) klenoty 

na dosah. V!stava se kon$ k v!ro+) '4( let 

od korunovace Karla IV. +esk!m kr$lem. 

Autorem replik korunova+n)ch klenot* 

je jeden z nejlep1)ch +esk!ch zlatn)k* 

Ji%) Urban z Turnova. V!stava je otev%en$ 

denn# krom# pond#l) od &( do &'.5( hodin. 

Organizovan, skupiny nad -( osob je 

t%eba ohl$sit telefonicky a rezervovat si +as 

vstupu. V)ce informac) je uve%ejn#no na 

www.ceskekorunovacniklenoty.cz .

MGVBD<)@>LNE)OLK?WGOPOT
Letos slav) vys)la+ a horsk! hotel Je1t#d 

<<. v!ro+) od sv,ho otev%en). Libereck! kraj 

ve spolupr$ci se Statut$rn)m m#stem Liberec 

a dal1)mi organizacemi p%ipravil na sobotu 

-5. z$%) oslavu Je1t#du. Akce se kon$ pod 

z$1titou hejtmana Libereck,ho kraje Martina 

P*ty. Od &( do &; hodin budou n$v1t#vn)k*m 

op#t zp%)stupn#ny prostory vys)la+e0 hotelu0 

restaurace0 strojovny kabinov, lanovky 

:esk!ch drah a stanice Horsk, slu/by. T#1it se 

mohou tak, na divadeln) a hudebn) vystoupen) 

a kreativn) a sportovn) aktivity pro d#ti.  Chyb#t 

nebude tradi+n) sout#/ ve vyn$1en) sud* piva 

na Je1t#d. Kabinov$ lanovka a lanovka Skalka 

budou m)t zlevn#n, j)zdn,. Dopravu z Liberce 

do Horn)ho Hanychova budou zaji1=ovat histo 6

rick, tramvaje a autobusy0 kter, n$v1t#vn)ky 

vyvezou a/ k Je1t#dce. Kompletn) program 

oslav je uve%ejn#n na www.jestedliberec.cz .

XYZ)JKLM@JS)<?[EOJ?NS)@>LNO?@BP
Libereck! kraj a obce Sychrov a Radimovice 

po%$daj) ve spolupr$ci s Region$ln) agr$rn) 

radou Libereck,ho kraje ji/ &>. ro+n)k 

Krajsk!ch do/)nkov!ch slavnost) Libereck,ho 

kraje. V sobotu &'. z$%) se tak na Sychrov# 

u z$mku sejde to nejlep1)0 co n$1 kraj 

z cel,ho odv#tv) zem#d#lstv) a potravin$%1tv) 

m*/e nab)dnout. N$v1t#vn)ci uvid) p%ehl)dku 

nejlep1)ch produkt* na1eho regionu a mohou 

se t#1it na bohat! spole+ensk! a kulturn) pro6

gram pro v1echny v#kov, kategorie. Nebude 

chyb#t ani slavnostn) vyhl$1en) v!sledk* 

sout#/e V!robek roku Libereck,ho kraje. 

Z$1titu nad akc) p%evzal hejtman Libereck,ho 

kraje Martin P*ta a radn) Ji%) L?@elmann.

\K?)[=J?N@JS)L"@B;<GOB@JS)MEW<OS)
\?B]GU;MGBG)?\;@FLK<
Pro mo/nost vyu/it) v1ech v!hod integrova6

n,ho dopravn)ho syst,mu IDOL0 kter! plat) 

v region$ln)ch autobusech0 vlac)ch a  m#stsk, 

doprav# v Libereck,m kraji i v n#kter!ch 

dal1)ch lokalit$ch0 je pot%eba +ipov$ karta 

Opuscard. E$dost o vyd$n) karty lze podat 

na kter,mkoliv kontaktn)m m)st#0 vyd$n) 

karty m*/e trvat a/ -& dn*. Pro levn#j1) 

doj)/d#n) mezi bydli1t#m a 1kolou je t%eba 

je1t# /$kovsk! pr*kaz0 kter! lze zakoupit 

u dopravc*0 n$sledn# potvrdit ve 1kole a pak 

u dopravce. Podrobn, informace lze z)skat na 

www.opuscard.cz 0 www.iidol.cz 0 v informa+6

n)ch kancel$%)ch dopravc* nebo na kontakt6

n)ch m)stech Opuscard.

GNK?\@J^)B^<GO)C?UP>PBT)N"<K;QS)
\?>?NPOD)W=]E)
Ka/doro+n) ¹Fvropsk! t!den mobilityª n$s 

p%inut) zamyslet se nad d*le/it!mi aspekty 

dopravy ve m#stech. Leto1n) t,ma je vyj$6

d%eno heslem ¹Sharing gets you furtherª 

neboli ¹Sd)len) v$s dostane d$lª. V druh, 

polovin# z$%) se na %ad# akc) v Libereck,m 

kraji bude prezentovat sd)len$0 1etrn$ 

a bezpe+n$ doprava. Mimo tradi+n) chystan, 

akce na n$m#st) Dr. F. Bene1e v Liberci0 

v Semilech a ve Qr!dlantu se do t!dne 

mobility p%ipoj) i Dopravn) h%i1t# v Liberci. 

Dal1) akce je p%ipravena v libereck,m 

skateparku. Kompletn) program naleznete 

na www.bezpecnenasilnicich.cz . 

6"!7($
J+(:*5&7@?(-*&%0#7.<"./';*9:&7$'2*

$4,-% @757&?B#"#[*

MP]E)>_``G>CLOO)a@>Jb
V1echny region$ln) produkty jsou kvalitn) 

a m#ly by b!t sou+$st) j)deln)ho stolu ka/d, 

rodiny. V1em jejich v!robc*m pat%) m*j 

velk! obdiv. Osobn# bych doporu+il piva 

z pivovaru Budul)nek ze Skalice u :esk, 

L)py a tak, speci$ln) pivo Albrecht &5W 

Kristi$n ze Z$meck,ho pivovaru Qr!dlant.

K?UGKB)cLCUL)aLO?"deXXb
Jako milovn)k dobr,ho j)dla jsem si zami6

loval produkty od Bl$h*. Jejich podm$slov! 

a /itn! chl,b0 9tkostky0 tepl, housky0 buchty 

a kol$+e0 houskov, knedl)ky jako od babi+ky 

a v neposledn) %ad# kakaovo6kokosov, 

su1enky spole+n# s celou 1k$lou vynikaj)6

c)ch z$kusk*. A to chci hubnoutX

MLK?CEK)ULfL)aW\>Jb
Doporu+uji zmrzlinu mnoha des)tek 

druh* ze Str$/e pod Ralskem.

<LO)KLCWGK)a?<@b
Ur+it# pivo z m)stn)ch pivovar* ± Svijany0 

Rohozec0 Cvikov0 Rezek0 Vratislavice0 

Harrachov a Qr!dlantX

K?CLOL)[LBGFJ=)aR@@<b
:esk$ L)pa se m*/e chlubit hned n#kolika 

region$ln)mi produkty ± replikou histo6

rick, housky ve tvaru d)t#te v zavinova+ce 

po+)naje [pe+e \emesln$ pek$rna] a origi6

n$ln)mi pleten!mi a 1it!mi od#vn)mi kousky 

kon+e [Ateli,r DOGALA]. 

KL<?NLO)NEFQ)a@\<g@\?b
Osobn# up%ednost8uji lok$ln) v!robky0 kter, 

svou tradic) a kvalitou p%esahuj) hranici 

kraje i republiky. Jsou to nap%)klad v!robky 

dru/stva um#leck, v!roby Gran$t Turnov0 

kter, je nejv#t1)m sv#tov!m v!robcem +esk,ho 

gran$tov,ho 1perku.

CP>?V)BPBL)aJ@RCb
Nezn$m p%esn# n$zvy jednotliv!ch produkt*0 

u n$s nejsou k sehn$n). Nicm,n# v)m z p%ed6

choz)ch let0 /e k nejlep1)m se %adily v!robky 

uzen$%sk,. To je moje gusto. A k tomu n#co 

dobr,ho na zapit).  

D+"\/*.<87&4*8+,-?5#-%"2*,#*123%-%*56%B/,-*

.+*LLLF(&+>]"$'F'8^8+,-?5#-%",-97

JKLMVBE)WL@B;\PBG>S

Replika :esk!ch korunova+n)ch klenot*.
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V!stavu jsme z)skali d)ky tomu0 /e 

dlouhodob# spolupracujeme s Kunst6

sammlungen und Museen Augsburg. Jen 

d)ky nim se n$m poda%ilo v!stavu z)skat0 

stejn# jako v minulosti v!stavu gra9k 

Albrechta D^rera. Galerie samoz%ejm# 

mus) spl8ovat evropsk, standardy pro 

klima a zabezpe+en). Bez toho by to 

ne1lo. Ale mysl)m si0 /e svoji roli sehr$l 

tak, prostor0 kter! jsme pro v!stavu 

nab)dli. Baz,nov$ hala je velkolep! 

prostorX

M*#)/H+24&0).N@#'91H)@4#)1$1#)/A"1&/$K)

Q&/=12/50)-"1.)#"#+',)"#$74#8#$)"+247$)

@&'&)M0.R&'&)-.8$G)/H"1&/#/&'()

#4535'90H @&1S2K)

Fxpon$ty vybral p%)mo pan Helmut 

Klewan s dr. Trepeschem0 %editelem 

augsburgsk,ho muzea. Pro v)de8skou 

v!stavu pak do1lo je1t# k roz1)%en) expo6

n$t* na &7( d#l. A z nich jsem j$ vybral 

t#ch &'(0 kter, jsou vystaven, v L$zn)ch. 

P%i v!b#ru jsem se sna/il dodr/et p*vodn) 

koncept z Augsburgu0 ale drobn, zm#ny 

jsem musel prov,st.

TH"021.)"5:)G.)+H)".)/A"1&/&)@#*#+'(;#)

6;&4&71.4$)*&0&)$"@#S9*&1)/ @4#"1#U

496;)05+.4.67(;#)I987$:)7*.)3&0.45.)

@E/#*', "2*050&K)

Pravd#podobn# ano. Ale¼ Prostory 

v p*vodn) galerii byly men1)0 ur+it# nebyly 

tak reprezentativn) a hlavn# jsme tam 

m#li velk, probl,my s vlhkost) a teplotou. 

Ka/dou v!stavu jsme s t)m hodn# bojovali 

a je jasn,0 /e jsme si museli dob%e rozmys6

let0 zda vystav)me drah$ d)la a budeme ris6

kovat jejich po1kozen) vlivem vlhkosti. Ve 

star, galerii bych se toho hodn# b$l. L$zn# 

jsou pro tuto v!stavu ur+it# lep1)X

VA"1&/&)1&7)/AI'&8'A6;)*,0)-5"1,)

#1./S.)6."1$)*&0=28)$'5791'28)/A"1&/98)

/ O+0&"1'2)3&0.455)/ L5+.465F)Q&)6#)".)

8EG.8.)1,=51)/ '.-+05G=2)*#+,K)

P%)prava mezin$rodn) v!stavy je opravdu 

n$ro+n$0 nejen +asov#0 ale tak, 9nan+n#. 

Tak/e logicky takov, velk, projekty nem*6

/eme opakovat n#kolikr$t do roka. Ale my 

se sna/)me0 aby n$1 program byl vyv$/en!0 

abychom ukazovali na1e sb)rky0 star, 

i nov#j1) um#n)0 sochy0 obrazy. Aby si ka/d! 

u n$s na1el to ¹sv,ª. Z p%ipravovan!ch 

v!stav bych ur+it# vyzdvihl v!stavu barok6

n)ho mal)%e Jana Vojt#cha Angermayera0 na 

kter, bude tak, n#kolik z$p*j+ek ze zahra6

ni+)0 a pak v!stava s n$zvem Metznerbund0 

kter$ bude mapovat um#n) +esk!ch N#mc*. 

Co/ je ostatn# jedno z na1ich nosn!ch 

t,mat. A p%ed V$nocemi v L$zn)ch op#t 

p%iv)t$me prodejn) p%ehl)dku Design 

Days Reichenberg0 tak/e to bude vhodn$ 

p%)le/itost sezn$mit se p%ev$/n# s region$l6

n)mi design,ry a t%eba nakoupit origin$ln) 

v$no+n) d$rky. 

)4&#3*-)6#&jAH
`+(7?,(:*,$H&+-%"*+ 0+"%&#,-+*.+,;&71<3@#"*
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abF ,-7"%-/=*>+(7*>%*P+$"7*P#'+,,7=*A"$%&-*

G#+'71%--#=*c+&#%*M+,,.#0*+ @+"\/F*V O$"+,-./*

0+"%&##*9 M#$%&'#*>%*5&<9H*( 9#@H./*9:$H&*8 >%;7*
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4#I"9;0#$)"+247$)$8,0.67A6;)*,0K

Vztah k um#n) ve mn# p#stovali u/ moji 

rodi+e0 kte%) sami obchodovali s um#n)m. 

M#l jsem tak mo/nost sb)rat um#leck$ d)la 

ji/ p%ed rokem &74(0 kdy jsem otev%el svou 

prvn) galerii. Galerijn) +innosti a obchodu 

s um#n)m jsem se pak v#noval dal1)ch t%icet 

let. V roce -((( jsem galerii zav%el a za+al se 

soust%edit na kompletov$n) sv, sb)rky. Tady 

v Liberci bych r$d p%edstavil mnohem v)ce 

um#leck!ch d#l0 ale bohu/el to prostory L$zn) 

neumo/8uj). Nap%)klad portr,ty um#lc*0 

ve sv, sb)rce jich m$m p%es '((0 zde je jich 

vystaveno pouze 1est +i sedm. J$dro m, sb)rky 

tvo%) '( d#l od Alberta Giacomettiho a '( d#l 

od Marie Lassnig0 jej)/ pr$ce jsem sb)ral 

<( let. Poznali jsme se v dob#0 kdy je1t# 

nebyla sv#tovou hv#zdou. Sledoval jsem jej) 

vzestup0 kdy obrazy z hodnoty 7(( a/ &((( 

marek vystoupily a/ na milion dolar* za kus. 

C#)*90.)I&8A=021.)".)"/#$)"+247#$K)

Je mi 4< let0 nem$m /$dn, potomky a asi 

z toho ji/ nic nebude0 a+koliv to p%)le/itostn# 

st$le zkou1)m. Do budoucna bych cht#l m)t 

tyto v#ci v po%$dku0 a proto pomalu zva/uji0 

kter, instituci d)la p%ed$m.  

A?-7&(+*&78;797&2U*K9H-+*W/&79<

& | Jan Rand$+ek0 %editel Oblastn) galerie v Liberci0 

kter$ od roku -(&5 s)dl) v rekonstruovan, budov# 

libereck!ch L$zn). Qoto_ Andrea Qulkov$

- | Helmut Klewan0 sv#tov# proslul! sb#ratel a znalec 

um#n) -(. stolet)0 u bronzov, sochy Alberta 

Giacomettiho s n$zvem Klec vystaven, v libereck, 

oblastn) galerii. Qoto_ Andrea Qulkov$
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Je svatost$nkem nejen pro Libere+any chtiv, 

um#n)0 ale i pro n$v1t#vn)ky ze v1ech kout* 

republiky a zahrani+n) hosty. Pe+uje o roz6

s$hl, a cenn, sb)rky0 po%$d$ v!stavy sv#to6

v!ch form$t*. 

Cesta k jej)mu zalo/en) byla klikat$. Na 

jej)m po+$tku st$l Heinrich Liebieg0 2sp#1n! 

libereck! tov$rn)k a sb#ratel um#n). Sv!mi 

sb#ratelsk!mi aktivitami velmi podporo6

val nov# zalo/en, um#leckopr*myslov, 

muzeum0 pro kter, sb)ral jako studijn) 

materi$l p%edm#ty um#leck,ho %emesla. 

Jeho v$1n) byly ale obrazy. Za +ty%icet let 

nashrom$/dil jednu z nejlep1)ch sb)rek 

v tehdej1)m Rakousku6Uhersku [francouzsk$ 

krajinomalba0 n#meck, a rakousk, mal)%stv) 

&7. stol.]0 kterou n$sledn# odk$zal m#stu 

Liberec. 

Sb)rka takov, hodnoty byla pro Liberec 

v!zvou0 ale z$rove8 velkou starost) s jej) 

d*stojnou prezentac). Z radnice se p%e6

souvala do muzea0 n$sledn# do depozit$%* 

a zp#t. R!sovala se mo/nost stavby galerie0 

ale k jej) realizaci nikdy nedo1lo. Nakonec 

se d)ky Jaro Beranovi0 libereck,mu rod$ku 

a milovn)ku um#n)0 poda%ilo naj)t d*stojn, 

prostory v b!val,m Liebiegov# pal$ci v ulici 

U Tisk$rny v Liberci. Ji/ v roce &7<' zde 

byla otev%ena prvn) samostatn$ obrazov$ 

expozice. Budova pak slou/ila galerii a/ 

do roku -(&50 kdy se cel$ Oblastn) gale6

rie p%est#hovala do b!val!ch m#stsk!ch 

l$zn) na Masarykov# t%)d#. 

Jednalo se o 2pln# nov, prostory0 kter, 

vznikly d)ky n$vrhu architekt* ateli,ru 

SIAL a investici Statut$rn)ho m#sta Liberce 

a Libereck,ho kraje.  P%estavba star!ch l$zn) 

na modern) galerii obdr/ela v roce -(&< 

N$rodn) cenu za architekturu. Mezin$rodn) 

porota0 kter$ projekt vybrala jako v)t#zn! 

z celkem '7 p%ihl$1en!ch do sout#/e0 

ocenila0 /e autor*m se poda%ilo udr/et ¹vztah 

historick,ho a nov,ho v /$douc) rovnov$zeª. 

Budovu l$zn) z p%elomu &7. a -(. stolet) archi6

tekti je1t# doplnili depozit$%em0 kter! galerie 

tak moc pot%ebovala.

Oblastn) galerie vlastn) na dvacet 

jedna tis)c obraz*0 kreseb0 gra9k a soch.  

Sou+$st) st$l, expozice jsou tak, prostory 

v#novan, interaktivn)m expon$t*m ur+en, 

dosp#l!m i d#tem0 zkonstruovan, za pomoci 

nejnov#j1)ch technologi). 

Galerie je otev%ena krom# pond#l) 

ka/d! den od &( do &4 hodin [ve +tvrtek do 

&7 hodin]. Ka/d! +tvrtek je vstup zdarma. 

V)ce informac) naleznete na www.ogl.cz . 

T%R-U*K9H-+*W/&79<

KRAJ. P%)loha Libereck,ho kraje. Vych$z) ``q ro+n#.
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& | Budova l$zn) v Liberci byla postavena v letech &;77±&7(- 

podle projektu v)de8sk,ho architekta Petra Paula Branga. 

Qoto_ archiv LK

- | Revitalizace m#stsk!ch l$zn) pro galerijn) 2+ely prob#hla 

v letech -(&&±-(&5. Prostory baz,nov, haly p%ed 

rekonstrukc). Qoto_ archiv Oblastn) galerie Liberec

5 | Prostory baz,nov, haly po rekonstrukci. Qoto_ Oblastn) 

galerie Liberec

< | P%istav#n! depozit$% spl8uje ve1ker, podm)nky pro 

bezpe+n, uschov$n) um#leck!ch p%edm#t*. Qoto_ archiv 

Oblastn) galerie Liberec

> | Oblastn) galerie Liberec ± L$zn# byla ve%ejnosti op#t 

otev%ena -;. 2nora -(&<. foto_ archiv LK
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